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lig kontrol i forbindelse med udførsel af 
landbrugsprodukter og forslag til lov om 
en rapsordning har afgivet betænkning over 
nævnte lovforslag. Eksemplarer vil blive 
omdelt. 

Skriftlig fremsættelse af lovforslag. 

Finansministeren (Hans R. Knudsen): 
Jeg skal herved tillade mig for det høje 
ting at fremsætte forslag til lov om forhøjelse 
af prisen på klasselotteriets lodder m. v. 

Forslaget tilsigter at forbedre lotteriets 
økonomi, der som følge af løn- og prisstig- 
ninger er væsentlig forringet, siden den nu- 
gældende pris for et lod i 1956 blev fastsat 
ved lov. Medens der indtil 1956 ifølge loven 
skulle være et overskud på mindst 10 pet. 
af indskudssummen, blev overskuddet i det 
første hele finansår, hvor 1956-loven havde 
virkning, kun 5,2 pet., og for finansåret 
1962-63 må det påregnes at overskuddet 
går ned til under 3,5 pet. 

Efter det foreliggende forslag forhøjes 
prisen for et helt lod til alle klasser i et 
halvårs lotteri fra 120 'kr. til 140 kr., og 
herved forøges klasselotteriets indtægt med 
1 300 000 kr. årlig. 

Den faktiske stigning i lotteriets indtægt 
ved prisforhøjelsen vil dog blive noget min- 
dre. Det er nemlig tanken at foretage den 
ændring i spillereglerne, at spillere, som 
har vundet og ønsker at fortsætte i spillet, 
ikke som hidtil skal betale den særlige købe- 

. lodspris for det lod, som skal erstatte det 
udtrukne lod, men kun almindelig fornyel- 
sespris, og hvis der er betalt forlods for del- 
tagelse i hele lotteriet, skal erstatningslod- 
det udleveres uden yderligere betaling. 
Dette vil betyde et årligt indtægtstab på 
godt 300 000 kr. 

Endvidere vil ca. 80 000 kr. af indtægts- 
stigningen medgå til yderligere forhøjelse 
af kollektørernes, indtægter. En kollektør 
med en normal kollektion på 200 lodder 
har i øjeblikket en provisionsindtægt på ca. 
3 500 kr. og ca. 3 620 kr. i dyrtidstillæg 
eller i alt ca. 7 120 kr. årlig. Gennemføres 
forslaget, vil indtægten stige til i alt ca. 
7 210 kr. årlig, hvoraf provision ca. 3 920 kr. 
og dyrtidstillæg ca. 3 290 kr. 

En prisforhøjelse alene vil derfor kun 
styrke lotteriets økonomi så meget, at over- 

skuddet bliver af nogenlunde samme stør- 
relse som umiddelbart efter 1956-lovens gen- 
nemførelse. Dette kan imidlertid under hen- 
syn til de stadigt stigende udgifter til løn- 
ninger m. v. ikke anses for tilstrækkeligt, 
og det foreslås derfor, at fremtidig 25 pet. 
al indskudssummen mod hidtil 20 pet. skal 
tilfalde statskassen. Ved den foreslåede for- 
højelse af statskassens andel af indskuds- 
summen vil der være mulighed for, også 
på lidt længere sigt, at opnå en virkelig 
bedring i lotteriets finansielle stilling, såle- 
ledes at statskassens overskud igen kommer 
op i nærheden af de 10 pet. af indskuds- 
summen, som lige til 1956 var minimums- 
grænsen for det overskud, som lotteriet 
skulle give, og det vil uanset den foreslåede 
ændring fortsat være således, at klasselot- 
teriet udlodder en større andel af det, spil- 
lerne indbetaler, end noget andet lotteri 
her i landet. 

Efter sin formulering skal forslaget træde 
i kraft, fra og med 1. klasse af det 307. lot- 
teri. Fornyelsen til dette påbegyndes den 
3. april 1962, men der medgår til tilrette- 
læggelsen af det enkelte lotteri så lang tid, 
at en ikrafttræden omkring den 1. april 
1962 er betinget af, at forslaget kan gen- 
nemføres hurtigt. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslagets 
bemærkninger, tillader jeg mig at anbefale 
forslaget til en velvillig og hurtig behand- 
ling i det høje ting. 

Undervisningsministeren (Helveg Peter- 
sen): Jeg tillader mig herved for det høje 
ting at fremsætte forslag til lov om ændringer 
i lov om det kommunale skolevæsens styrelse 
og tilsyn. 

I 2. samling af folketingsåret 1960-61 
blev der i henhold til § 58, stk. 3, i den 
gældende skoletilsynslov af 12. april 1949 
for det høje ting fremsat forslag til revision 
af loven. Efter første behandling i det høje 
ting blev forslaget henvist til et udvalg, 
som ikke afsluttede sit arbejde inden sam- 
lingens udløb. Idet jeg om de i udvalget 
førte forhandlinger tillader mig at henvise 
til udvalgets beretning af 2. oktober 1961, 
vil jeg i forbindelse med fremsættelsen af 
nærværende lovforslag indledningsvis be- 
mærke, at det er min hensigt senere at frem- 
sætte lovforslag om folkeskolens special- 
undervisning på grundlag af de forslag, som 
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er fremsat i betænkningen om folkeskolens 
specialundervisning, herunder navnlig for- 
slaget om indførelse af en kuratorordning. 
Det er endvidere min hensigt at fremsætte 
forslag, der tager sigte på at tilvejebringe 
forbedrede tilskudsmuligheder, for så vidt 
angår undervisningen af svagelige børn 
og børn fra isoleret beliggende steder og 
med hensyn til undervisningen af børn på 
sygehuse o. lign., hvorom de gældende reg- 
ler findes i folkeskolelovens § 51, stk. 2. 
Endelig er det min hensigt at fremsætte for- 
slag om oprettelse af børnehaveklasser for 
6-årige børn i tilknytning til folkeskolens 
undervisning og om ydelse af tilskud hertil. 

Med hensyn til nærværende lovforslag 
skal jeg bemærke, at det i hovedsagen 
bygger på de forslag, som indeholdtes i 
det i foregående samling fremsatte lovfor- 
slag, men under hensyn til de i folketings- 
udvalget førte forhandlinger har jeg ændret 
de principielle forslag vedrørende skoletil- 
synsordningen uden for København, og 
desuden har jeg stillet enkelte nye ændrings- 
forslag til den gældende lov. 

Medens det i foregående samling frem- 
satte lovforslag indeholdt forslag om ind- 
førelse af obligatoriske skolenævn ved alle 
skoler i kommuner med flere skoler, er §§ 3 
og 4 i nærværende lovforslag affattet efter 
principielt samme retningslinjer som §§ 3 
og 4 i den gældende lov. Det skal således 
efter lovforslaget som hidtil være kommunal- 
bestyrelsen, der efter hvert nyvalg træffer 
bestemmelse om, hvorledes skoletilsynet 
inden for kommunen skal ordnes for den 
nye valgperiode, men for at sikre og øge 
forældrenes indflydelse på skolestyret fore- 
slås den gældende bestemmelse i § 3, stk. 3, 
om valg af skolenævn ved en skole efter en 
afstemning i forældrekredsen, der skal fore- 
tages efter begæring af et vist antal for- 
ældre, erstattet med en bestemmelse om, at 
der, inden kommunalbestyrelsen kan træffe 
bestemmelse om ordningen af skoletilsynet 
for dens valgperiode, ved hver skole i kom- 
munen skal afholdes en afstemning i for- 

ældrekredsen til afgørelse af, om der skal 
oprettes skolenævn ved skolen. Hvis der 
i denne afstemning deltager mindst 25 pet. 
af de stemmeberettigede, dog mindst 25 
personer, og der ved afstemningen er fler- 
tal for oprettelsen af et skolenævn, skal 
valg finde sted efter de derom gældende 
regler. 

Endvidere foreslås de nugældende ret 
komplicerede bestemmelser i § 4, stk. 2, 
om valg af forældrerepræsentanter til skole- 
kommissionen ændret således, at forældre- 
kredsen ved hver skole ved direkte valg 
vælger et skolekommissionsmedlem for den 
pågældende skole. Disse bestemmelser må 
sammenholdes med bestemmelserne i for- 
slagets § 3, stk. 3, om valg af skolekommis- 
sionsmedlem, når der efter afstemning i 
forældrekredsen skal vælges skolenævn ved 
en eller nogle, men ikke alle skoler i kom- 
munen. For disse tilfælde foreslås det, at 
valgretten overgår til vedkommende skole- 
nævn, således at dette blandt de forældre- 
valgte medlemmer af nævnet vælger et 
skolekommissionsmedlem for den pågælden- 
de skole. 

De nærmere regler om foretagelse af 
afstemningen i en skoles forældrekreds og 
om valg af forældrerepræsentanter til skole- 
kommissionen skal ifølge lovforslaget 홢 
ligesom efter den gældende lov 홢 fastsættes 
af undervisningsministeren, og jeg vil i 
denne forbindelse bemærke, at det er min 
hensigt at søge disse regler udformet på en 
sådan måde, at afstemningen henholdsvis 
valghandlingen bliver så enkel som muligt 
for de i afstemningen henholdsvis valghand- 
lingen deltagende personer. 

Blandt de nye forslag, som lovforslaget 
indeholder, skal jeg nævne den foreslåede 
ændrede affattelse af bestemmelsen i § 25, 
stk. 5, om antagelse af medhjælp for kon- 
sulenten for særundervisningen i en amts- 
rådskreds. Denne bestemmelse har jeg fore- 
slået affattet således, at der bliver mulighed 
såvel for ansættelse af honorarlønnede med- 
hjælpere som for oprettelse af tjenestemands- 
stillinger for medhjælpere, og forslaget er 
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begrundet i ønsket om at skabe samme 
muligheder i landkommuner som i købstad- 
kommuner og andre kommuner med køb- 
stadordnet skolevæsen for udførelse af det 
meget tidkrævende skolepsykologiske under- 
søgelsesarbejde og for gennemførelse af de 
foranstaltninger, som er foreslået i betænk- 
ningen om folkeskolens specialundervis- 
ning. 

Det er endvidere foreslået, at der i loven 
optages en bestemmelse om, at der i køb- 
stadkommuner eller landkommuner med 
købstadordnet skolevæsen kan normeres 
stillinger som konsulenter for undervis- 
ningen i visse fag eller faggrupper. Der 
findes for tiden i enkelte kommuner nor- 
meret stillinger for pædagogiske viceinspek- 
tører, der har til opgave at rådgive og vej- 
lede ved undervisningen i bestemte fag ved 
kommunens skolevæsen. Den her foreslåede 
ordning tager først og fremmest sigte på 
at tilvejebringe mulighed for rådgivning i 
de nye fag, især erhvervsorientering, og 
dermed beslægtede opgaver, men der vil 
også kunne blive tale om andre. 

Jeg anser det derfor for hensigtsmæssigt, 
at der tilvejebringes almindelig hjemmel for 
normering af sådanne stillinger både for 
lærere, overlærere og viceinspektører. De 
pågældende skal have pligt til ved siden af 
konsulentvirksomheden at undervise et pas- 
sende timetal ved kommunens skolevæsen. 

I lovens afsnit om folkeskolen i Køben- 
havn er der i overensstemmelse med et af 
flertallet i Københavns skoledirektion stillet 
forslag optaget en ny bestemmelse, der 
indeholder en nærmere angivelse af skole- 
direktionens funktioner. 

Med hensyn til enkeltheder i lovforslaget 
skal jeg i øvrigt henvise til de forslaget led- 
sagende bemærkninger. 

Jeg tillader mig at anbefale lovforslaget til 
velvillig behandling i det høje ting. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Valg af 17 medlemmer til et udvalg an- 
gående forslag til lov om tekniske forarbejder 
til gennemførelse af en fælles vej- og jernbane- 
bro over Store-Bælt. 

Valgt blev: Horn, Victor Gram, Egon Jen- 
sen, Kai Jensen, Aage Knudsen, Mør 7c, Lars 

M. Olsen, Axel Ivan Pedersen, Axel Søren- 
sen, Holmberg, Axel Kristensen, Peter Lar- 
sen, Helga Pedersen, Ninn-Hansen, Jørgen 
Jørgensen (Ullerup), Thestrup og Arne 
Larsen. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om æn- 
dring i lov om adoption. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. , 
945). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 115 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive 
tilstillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om 
ændring af lov om sundhedskontrol med 
planteskoleplanter. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
947). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 118 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive 
tilstillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til' lov om en 
særlig ydelse til invalide-, folke- og enkepen- 
sionister. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
947).' 


